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יום של אור והצלחה

מפתחות של אור

אתם בוודאי מכירים את הימים האלה שבהם הכול 
הולך קשה, בעיות וניסיונות על כל צעד ושעל. אתה לא 

גומר לטפל בבעיה אחת 
ויש לך כבר שתיים חדשות, 
ואתה לא מבין מאיפה זה 
"נופל" עליך. ומן הסתם יש 
לכם גם ימים ורודים ויפים, 
ימים שבהם יש לכם מצב 
רוח והחיים מאירים לכם 
את פניהם. בעולם חושבים 
שזה תלוי ב"מזל". יש יום 
שבו המזל מאיר לך, ויום 
הכוכבים  כל  שבו  שחור 
מסתדרים כביכול לרעתך.

אומרת  האמונה  אבל 
ישנה  אלא  מזל,  שאין 
השגחה פרטית. וה' יתברך 
נתן לאדם כוח בחירה, והוא 
משגיח עליו לפי הבחירה 
תלוי  שהכול  יוצא  שלו. 
במעשים של האדם. אין 
יום שחור ויום ורוד. יש יום 

שאתה מחשיך אותו ויום שאתה מאיר אותו.

אז איך באמת מאירים את היום? מהו הסוד של יום 
מאושר? מהו המפתח של הימים הוורודים?

מצא את ההבדלים

אני שמח לבשר לכם שיש מפתח כזה, והיום ברצוני 
לשתף את כולכם בסוד הנפלא הזה, וכדי להבין איך 
זה עובד, נתבונן קצת בפרשת השבוע בדמותו של 

יצחק אבינו.

יצחק אבינו הוא האב האמצעי מבין שלושת אבותינו, 
בנו של אברהם ואביו של יעקב עליהם השלום. אבל 
יש הבדל בולט מאוד בינו 
לבינם. אברהם אבינו עומד 
ניסיונות ומלחמות קשים 
בלי סוף, עשרה ניסיונות 
המשנה  שאומרת  כמו 
באבות. יעקב אבינו כבר 
במלחמת  נמצא  מהבטן 
חייו  וכל  יומיומית,  קיום 
ייסורים  כמסכת  נראים 
כמו שהוא בעצמו מסכם 
ואומר: "מעט ורעים היו ימי 
שני חיי..." אבל יצחק אבינו 
– חייו עוברים בסך הכול על 
מי מנוחות. ניסיונות קטנים 
פה ושם שהתורה מסכמת 
בפחות מחצי פרשה. הוא 
עובר הכול "בקטנה", כמו 

שאומרים.

צחק  י נה  שו במה 
מאברהם ויעקב?

להגיע ל“טוֹפּ"

ה' נתן בלבי להבין דבר עמוק מאוד. יצחק אבינו נעקד 
על גבי המזבח! מה פירוש הדבר? שגבר בוגר וחזק בן 
שלושים ושבע הולך בשמחה עם אביו כדי להישחט 
ולהישרף לכבוד בורא עולם. והניסיון שלו קשה בבחינות 
מסוימות הרבה יותר משל אברהם, כי אברהם שמע מפי 
ה' בנבואה, אבל יצחק לא שמע מפי ה' – איזו אמונה 
עצומה בדברי צדיק הדור ואיזה ביטול מושלם צריך 

היה יצחק בשביל לעשות את הדבר הקשה ביותר, ועוד 
בלי שום פקפוק והרהור.

אחרי ניסיון העקידה – מה תנסה אותו? ישמעאל 
התפאר בניסיון הברית שעבר בגיל שלוש עשרה, אמר לו 
יצחק אתה מתרברב בשריטה קטנה, אני מוכן להישחט, 
אתה מקריב איבר אחד ואני מקריב את כל כולי. ואכן 
אחרי ניסיון כזה גדול במה תנסה אותו? בכסף? במאמץ? 
הוא היה מוכן למות בשביל ה', ולא סתם למות אלא 
לשתף פעולה באופן מלא – אחרי ניסיון כזה הכול 

"קטן עליו".

אחרי שהוא מסר את כל המציאות שלו - אין כבר במה 
לנסות אותו. הניסיון בא לרומם ולהגביה את האדם, אבל 
יצחק אבינו כבר הגיע לדרגה הגבוהה ביותר. עוד בחייו 
הוא היה נחשב צדיק גמור שכבר אינו בעולם הזה, וה' 
היה יכול להיות סמוך ובטוח שלא יחטא לכן ה' קרא 
עליו את שמו בחייו דבר שלא מצינו בשום צדיק אחר!

לכן התורה לא מאריכה בתיאורי הניסיונות שלו, כי 
אין טעם לנסות אדם כזה.

עקידה לכל אחד!

עד כאן טוב ויפה. אבל מה הקשר של כל זה אלינו? 
האם אנחנו יכולים להידמות ולו במקצת ליצחק אבינו, 

העולה התמימה?

והחידוש הגדול הוא שאכן כן. לכולנו יש הזדמנות 
בכל יום "להרוג" את עצמנו כביכול לכבוד ה'. אם אנחנו 
חוטפים את ההזדמנות ועומדים בניסיון היחיד הזה – 
אנחנו יכולים לעבור יום בלי ניסיונות, כלומר יום ורוד, 
יום מתוק, יום מאיר. אבל אם אנחנו רוצים לבחור לא 
לעמוד בניסיון, זה לא יחסוך לנו כלום, זה רק אומר 

שבחרנו במסלול הקשה, ביום שחור ורצוף ניסיונות.

מה הכוונה? איך בוחרים להיהרג לכבוד ה'?

אומר רבי נחמן מברסלב בשם הזוהר הקדוש שתפילה 
היא בחינת מסירות נפש: "מסירות נפש יש לכל אחד 
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יעקב אבינו כבר מהבטן 
נמצא במלחמת קיום 

יומיומית, וכל חייו נראים 
כמסכת ייסורים.

 אבל יצחק – חייו עוברים 
בסך הכול על מי מנוחות. 
ניסיונות קטנים פה ושם 
שהתורה מסכמת בפחות 
מחצי פרשה. במה שונה 
יצחק מאברהם ויעקב?



סמכות הורית ומשמעת פרק ה'
במאמרים הקודמים, הזכרנו, שעלינו לפעול מתוך 
גישה חיובית ובדרכים חינוכיות ולא ח"ו (מה שקורה 

לעיתים) מתוך תגובת נקמה על הפגיעה האישית 
בנו. זה אמנם טבעי מאוד להיפגע, כאשר אנחנו 

קוראים לילד, או דורשים ממנו לבצע 
או  מתעלם  והוא  מסוימת-  מטלה 
מסרב, אך התגובה הלא חינוכית שלנו 
ברוב המקרים כתוצאה מהפגיעה, 
בוודאי אינה תורמת לחינוכו. השבוע 

נכיר סוג נפוץ של "אי-ציות", נבין את 
ומתוך  לציות,  הילד  סירוב  של  המניעים 

תובנות אלו נמצא בע"ה דרכי התמודדות חינוכיים. 

אי-ציות מתוך התנגשות של רצונות

לדוגמא: ילדכם נמצא באמצע משחק ואתם קוראים 
לו לבא להתקלח או לאכול, קרוב לוודאי שיענה: "עוד 
רגע" או יתעלם מבקשתכם, ואז תאלצו לקרוא לו שוב 
ושוב. התגובה שלכם היא: "נקמה" שהרי הוא שמע 
את הבקשה ומסרב, ולכן הוא עושה לי בכוונה. עליכם 
לדעת ולהפנים, שהילד כלל לא עושה זאת כדי להרגיז, 
אף שלעיתים זה נראה ממש כך. דוגמאות נוספות לאי 

ציות מן הסוג הזה הן: 

כאשר אתם רוצים לחזור מן הגינה וילדכם מתעקש 
להישאר עוד קצת, 

כאשר הוא רוצה לקחת איתו צעצוע אל מחוץ לבית 
ואתם לא מסכימים והוא בכל זאת לוקח,

כשאתם אומרים לו לאסוף את משחקיו או לסיים 
לקרא את הספר כי צריך כבר לעלות לישון וכדו'.

כל אלו ודומיהם מסוג "תסמונת הדחייה" וה"עוד רגע", 
שאגב אינם אופיינים רק לגיל הרך, גם "ילד" בן 30

שאשתו קוראת לו לבוא לאכול עשוי לענות "בסדר, עוד 
רגע, אני כבר בא", ולבוא שעה אחר כך, כל הדוגמאות 
הנ"ל נכנסות לקטגוריה של "התנגשות של רצונות" או 
במילה המקצועית  "קונפליקט" מצד אחד הילד רוצה 

לשמוע בקולכם, אך מצד שני הוא רוצה לשחק עוד.

להיות בצד של הילד

אמנם  לשינוי.  ניתנות  בהחלט  שכאלו  התנהגויות 
השינוי צריך להתבצע אצל הילד, אבל קודם כל השינוי 
שנעשה יהיה אצלנו ורק אח"כ אצל הילד. למה 
אני מתכוון?! מאחר ואנו רוצים לשנות את 
ההתנהגות של הילד, כי אנחנו מאמינים 
שההתנהגות הזו אינה טובה ומועילה 
לילד ולנו, אנחנו מוכרחים להגיע לילד 
מנקודה חיובית, שהילד ירגיש שאנחנו 
רוצים את טובתו ולא רוצים ח"ו את 
רעתו, ולכן בכדי שהילד יקשיב ויקבל את 
החלטותינו ואפילו את העונש החינוכי שהוא 
יקבל כתוצאה מהתרשלותו בביצוע המשימות 

שאנו מטילים עליו, עלינו "להיות בצד שלו". 

במידה ולא נהיה בצד של הילד, אנחנו לא נוכל לפעול 
כלום. אולי הילד יעשה את עצמו שומע בקולנו, כי 
הוא אינו מעוניין להיענש או כי הוא מפחד או כל מיני 
סיבות אחרות, אבל את הסיבה העיקרית שאנו רוצים 
להעביר לילד: להיות יהודי עובד ה', שהיא היא סיבת 
חינוכו, נפסיד. לכן חובה עלינו להיות בצד שלו. וכדי 
להיות בצד שלו עלינו קודם להבין את הצד שלו ולכן 
במסגרת המאמרים על "סמכות הורית ומשמעת" נעסוק 
גם בהבנת הצד של הילד, מה הוא חושב או מה הוא 

מרגיש (אפילו שהוא חושב או מרגיש בטעות).

שינוי חשיבה

דבר נוסף, בכדי שנוכל להתקדם, עלינו לשנות את 
החשיבה שלנו. כשאנו חושבים שהילד מתנהג בצורה 
מסוימת כי הוא רוצה להציק, להרגיז ולעצבן אותנו, 
לצערי לא נוכל להיכנס אל ליבו ולפעול לשינוי. אולי 
יהיה שינוי בהתנהגותו אך השינוי לא יוכל לעולם להיות 
מבפנים, מתוך רצון להשתנות ומתוך אהבה להורים. 
כאשר השינוי יהיה כלפי חוץ, הוא לא יוכל להחזיק 
מעמד. חכמינו לימדו אותנו: "אהוב את הבריות ומקרבן 
לתורה". כדי לשנות את השני, כדי לשנות את התפיסה 
שלו צריך לאהוב אותו. לאהוב זה להבין אותו, לסלוח 

לו על העבר וללמוד לפתוח כל יום דף חדש.

 ולכן השינוי אמור להיות בראש ובראשונה אצלנו. 
השינוי הוא שינוי בתפיסה: הילד לא עושה לי בכוונה, 

הילד לא רוצה להרגיז אותי, הילד פשוט חושב ש... 
או עם דפוס חשיבה של... או עם הרגל ש... ולכן הוא 
מתנהג בצורה כזו. השינוי שלנו בדפוס החשיבה חייב 
להיות עם תפילה, ולכן כל אחד מאיתנו ישקיע כל יום 
מס' דקות לתפילה: "ה' תן לי כח, שכל, יכולת, וסבלנות 

לחנך את ילדי בדרך התורה, בדרכי נועם...".

חשיבה חיובית

יש לנו נטייה טבעית להרגיש פגועים, להרגיש שהילד 
עושה לנו בכוונה, שהילד רוצה להרגיז אותנו, אנחנו 
אפילו לפעמים "רואים את זה בעיניים שלו". הורים 
יקרים! תשכחו מכל מה שאתם "חושבים".  אתם רוצים 
שינוי?! בבקשה. תעבדו על הרגש שלכם, מחקו את כל 
היחס והרגשות השליליים שנוצרו מההתייחסות של הילד 
כלפיכם ותפתחו ביחד עם הילד "דף חדש".  תדברו על 
זה עם הילד, תספרו לו מה מעיק עליכם ותנסו לפתור 
את מערכת היחסים המתוחה. הרי הילד רוצה מאוד 
למצוא חן בעיניכם, הילד רוצה את היחס החיובי, את 
המחמאות, את העידוד, את המחשבה שאבא ואימא 
מעריכים אותו ואוהבים אותו. יכול מאוד להיות שהילד 
התרגל עם השנים למשוך תשומת לב שלילית, אולי 
הילד מעולם לא טעם את טעמו הערב של פרגון, של 
מילה טובה, של שבח, של מילות עידוד, הערכה ואהבה. 
ולכן השינוי שנעשה יהיה בכל המישורים החיוביים על 

מנת להגיע בע"ה להצלחה מקסימאלית.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

הבן  בגאווה:  לשכנו  ילדיו  את  מציג  אבא 
דוקטור  השני  בכלכלה.  מאסטר  הראשון 
למשפטים. השלישי פרופסור לכימיה. והרביעי 
דוקטור לדיקדוק. הבן החמישי עבריין! שואל 
השכן: מדוע אתה לא מגרש אותו מהבית? עונה 
האב: כי בתקופת הקורונה הוא היחיד שמכניס 

כסף לבית! כל השאר מובטלים.

העלון מוקדש ל-
מרדכי ברוך בן בת שבע

אורטל בת שולמית
הצלחה, שלום בית ורפואה שלימה

להקדשת העלון: 02-5308000

בדיחות הדעת



רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה
כשאנו מודים- מצרה נחלצים

שמי: א.ל מי-ם הסיפור שלי קרה במוצ"ש פרשת 
וירא תשפ"א

נסענו אני ומשפחתי לשבות בצילו של הרשב"י הקדוש 
במירון. בדרך חזרה נסענו דרך כביד 6, בדרך נוצר פקק 
והרכבים נעו באיטיות. פתאום ללא התראה המכונית 

שלפנינו בלמה ואנו התנגשנו בה, אמנם לא בעוצמה 
חזקה בחסדי ה' (מה שנקרא בשפת הנהגים 

"התנשקו").

היה זה נס ממש שכל יושבי שני 
הרכבים לא ניזוקו בחסדי ה', אני 
מאמין שזה גם בזכות הצדקה 
ותפילת הדרך ששמרו והגנו עלינו.

ההורים שלי החליפו פרטים עם 
בעלי המכונית הקדמית והם המשיכו 

לדרכם. אלא שמבחינתנו, כאן רק התחיל 
הסיפור ...

עקב הבלימה החזקה הרכב הושבת לא יכולנו לנוע. 
אנו תקועים בכביש שהמכוניות נעות בו בקצב מטורף 
עמדנו בשוליים הסופיות שה' זימן לנו. הבנו שאנו נמצאים 
במצב מסוכן-ישר כולנו התחלנו להתפלל ואיך לא, 
התחלנו לומר תודה ורק תודה לה'. כי זה מה שאנו 
חיים ונושמים תמיד בבית גם כשהולך ב"ה וגם שנראה 
שלא הולך, על הכל בחסדי ה' אומרים –רק תודה לה'.

בינתיים ההורים מנסים, אבא התקשר למוקד כביש 

6 שיסייע לנו לאחר המתנה של אחרי שעה וחצי! 
שאנו עושים את חוק התודה, מודים, מחכים, מתפללים 
ומייחלים הגיע הרכב של הכביש 6 הוא בדק ואמר אין 

מה לעשות תזמינו גרר...

למצב הזה לא ייחלנו - - -

להזמין גרר?! להזמין מונית?! עם כל הפקלאות?! 
זה ממש לא נעים. גם לא רציתי שישאירו את הרכב 
שלנו לבד בכביש... המשכנו עם התודה ובנתיים 

השעה מתקדמת לחצות ...

פתאום התקשר חבר של אבא ואמר 
שהוא באזור עם מכר שלו שמבין 
במכוניות –"אנו בדרך אליכם..." הוא 

אמר.

תוך כמה דקות הגיע היהודי – הוא 
ביצע כמה בדיקות, עוד כמה ניסיונות קטנות 
ו... הופ הרכב כאילו נענע לו בחיוב וה-ת-נ-

י-ע-!  "אכן בקשתך התקבלה..." מיד צעקנו "מזמור 
לתודה" בשירים וניגונים. הבחור לא עזב אותנו ואמר 
אני לוקח אתכם עד לבית, לא לוקח סיכונים, אני לוקח 

עליכם אחריות עד הסוף.

מעולם לא תיארתי לעצמי עד היכן מגיע הטוב של 
יהודים, אבל עכשיו ראיתי את זה במוחשיות מה זה 
עם ישראל. הודנו, בקשנו ושוב הודנו וזכינו לישועה 
שלמה. והנה עוד סיפור נולד בזכות התודה וההודאה .

 אמרנו תודה ונחלצנו....

ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

תחפושות בפרשה: (1) כנענית 
והיא יהודית. (2) רשע והוא רב. (3) מרמה שהיא 

חכמה. (4) ימים אחדים שהיו לעשרים שנים.

תשובה פרשת וירא: 

כשאבימלך מחזיר את שרה הוא נותן לאברהם "צאן ובקר" 
(בראשית כ יד). מאוחר יותר בפרשתנו כשהשניים כורתים ביניהם 
ברית, אברהם נותן לאבימלך מתנה של צאן ובקר (בראשית כא כז). 

הזוכה: שמעון. ב, תל אביב.

פתרונות יש לשלוח למייל
al5308000@gmail.com
או לפקס: 02-5812252
יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת וירא: תמר תמיר, מודיעין.

מדור ילדים
שעשועון מגוון



פדיון או ניתוח

החיים מזמנים הרבה הפתעות, חלקם טובות יותר וחלקם פחות, אך כולם, ללא יוצא 
מן הכלל, עושים לנו בית ספר- של החיים. סיפורה של מ.ס. עם תובנות לחיים.

הכל התחיל ב- 10 בבוקר, בדיוק בשעה של הקפה והעוגה, 
שעתיים אחרי ששלחתי את הילדים למסגרות, ואירגנתי את 

הבית אחרי הפוגרום של הבוקר.

הקפה שלי כבר היה מוכן, התיישבתי על 
הספה, עוד מהרהרת על ארוחת הצהרים 
שעוד לא הכנתי, אך שום דבר לא הכין אותי 
לטלפון מבית הספר של מיכלי ביתי הבכורה.

עניתי לטלפון וכבר זיהיתי את הקול של 
בסדר?!"  הכל  "כן,  לקו,  מעבר  המזכירה 

שאלתי בהיסוס.

"כן, מקווה" ענתה לי, "פשוט מיכל נפלה 
וכנראה שזה משהו יותר רציני ממה שנראה, 
היא ממש מתפתלת מכאבים, כדאי שתבואו 

לקחת אותה".

אחרי שיחה כזאת- הבנתי כבר שקפה אני לא אשתה היום... 
בכל אופן, אספתי את עצמי לכיוון בית הספר. ובלי הרבה ברירות 

כבר מצאתי את עצמי בתוך האמבולנס לכיוון בית החולים.

בבית החולים לאחר בירוקרטיה מורטת עצבים הרופא ניגש 
אלינו ומסביר את חומרת העניין, ומסתבר שהעניין אכן חמור. 

ואין מנוס אלא להתכונן לניתוח.

זה כבר היה בשבילי יותר מידי, ניסינו לשאול אולי גבס אולי 

פתרון אחר-ללא הועיל.

אז מה שלא הולך בכח הולך בכח, אבל 
בסיגנון אחר. יש לי דבר אחד שאני יודעת 
שבטוח מועיל או לפחות נותן לי ביטחון שמה 

שיהיה -לטובה.

ארוש  שלום  הרב  אצל  נפש  פדיון  וזה 
פשוט  לרגע,  היססתי  לא  אז  שליט"א, 
התקשרתי למשרד, הספקתי לעשות פדיון, 

רגע לפני שנכנסנו לרופא שוב.

הרופא מציע לעשות צילום חוזר לרגל כדי 
להיות בטוחים בניתוח.

כל הזמן הזה אני מתפללת להשם שיהיה 
מה שטוב לבת שלי, מתחזקת ומאמינה בכח 

הפדיון אצל הרב.

לאחר שנדדנו מחדר לחדר חזרנו לרופא בפעם השלישית.
קרה דבר מדהים, הרופא שינה את החלטתו, ואמר- "טוב, אני 
רואה שניתוח לא צריך, אנחנו ניתן טיפול אחר כי חבל להכניס 

אותה לניתוח אם זה יכול להסתדר לבד".

לא ידעתי את נפשי מרוב אושר, ואני יודעת מה הסגולה 
הטובה ביותר לכל צרה

נו- תגידו אתם...

מצמיח
ישועה

סיפורי ישועות
על
זורעי צדקות

יש לך ספור ישועה 
לספר לנו? 
תשלח לנו ותפורסם
al5308000@gmail.com
02-5812252

נושעת על ידי 
נתינת צדקה?

ספר לנו,
סיפורך יפורסם
ותזוכה בפרס



כף זכות

האם לדון לכף זכות? ואיך עושים את זה?

שאלה:

אני עובד הרבה עם יהודים הרחוקים מתורה 
ומצוות ופעמים רבות אני נתקל בשנאה 
ליהדות, באנשים שנראה שהם עושים הכול 
כדי להכעיס ולהתגרות – האם אני צריך או 

חייב לדון אותם לכף זכות?

תשובה:

בני היקר, העיניים שלנו מאוד 
לכף  לדון  המצוה  כל  מטעות. 
לא  שזו  בגלל  דווקא  היא  זכות 
ההסתכלות הטבעית שלנו. אתה 
מבלבל  מאוד  מאוד  שזה  צודק 
בעינך  לראות אנשים שנראים  
לדון  מקום  שום  שאין  כאנשים 
אותם לכף זכות, ובכל זאת לדון 

אותם לכף זכות.

מתבלבל  הייתי  אני  גם  ואולי 
נחמן  רבי  בא  אלמלי  מזה, 
מברסלב וכתב את הדברים בצורה 
הברורה והמפורשת ביותר שאינה 
משתמעת לשתי פנים: "ואפילו 
מי שהוא רשע גמור צריך לחפש 
ולמצוא בו איזה מעט טוב שבאותו 
המעט אינו רשע ולדון אותו לכף 
זכות ועל ידי זה מעלה אותו באמת 
לכף זכות ויוכל להחזירו בתשובה".

אז הנה, רבי נחמן ראה וידע מה 
יהיה בדור האחרון והוא כבר הכין 

אותנו ואמר לנו שלא רק שצריכים לדון לכף זכות, אלא 
שהסיבה שאותם אנשים עדיין כל כך רחוקים ומנוכרים 
היא דווקא בגלל שאנחנו לא מוצאים בהם את הטוב 

ואנחנו לא דנים אותם לכף זכות.

אז אם אתה שואל איך אפשר לדון לכף זכות רשע 
כזה – רבי נחמן עונה, אדרבא, הוא רשע בגלל שאתה 
לא דן אותו לכף זכות, אם אתה לא רוצה שהוא יישאר 

רשע, אתה חייב לדון אותו לכף זכות.

אמר שאם היינו  ובאמת רבי נתן מברסלב תמיד 
מקיימים את התורה הזאת כמו שצריך היינו מחזירים 
בתשובה את כל העולם. זה הזמן להתחזק ולצאת 
לדרך להחזיר את כל העולם בתשובה בדרך של לחפש 

ולראות טוב בכל אדם.

שאלה:

תודה לרב על התשובה הנ"ל, הבנתי שאני 
חייב לדון לכף זכות, אבל זה קשה מאוד, 

אני רואה כל כך הרבה רע. איך אפשר 
לדון לכף זכות אנשים שנראים לי רשעים 

ורומסים את כל התורה כולה?

תשובה:

בני היקר, קודם כול תדע, שלדון לכף זכות זה לא 
אומר להגיד שהמעשים הרעים שלו הם לא רעים. אסור 
להצדיק את הרע. הרע הוא רע. רבי 
נחמן אומר שהעיקר הוא לחפש 
את הטוב שהם עושים ולראות את 
הטוב שיש בהם. גם אדם שנראה 
לך רשע, אם היית מבקש ממנו 

עזרה הוא לא היה עוזר?

כל יהודי מלא מצוות כרימון. אתה 
לא יכול לדעת כמה הוא טוב, כמה 
חסד הוא עושה, כמה הוא אוהב 
לעזור, כמה הוא ישר ונאמן, כמה 
אמת יש בו, כמה שלום בית יש לו, 
כמה הוא תורם ונותן. כל יהודי שגר 
כאן בארץ ישראל – זה לבד אינסוף 
של נקודות טובות. ואפילו זה שהוא 
משלם מיסים זו כבר צדקה, כי 
המיסים האלה הולכים מצד אחד 
לעניים ולמשפחות במצוקה ומצד 
שני לצרכי הרבים ולתיקון העולם, 
ומצד שלישי למוסדות תורה ועוד.

חלילה  מתכוון  לא  נחמן  רבי 
להצדיק את הרע, אלא הוא מתכוון 
יהודי  שבכל  הטוב  את  שנחפש 
ונתמקד בטוב שבו ומהטוב שבכל 
יהודי נלמד עליו שבמהותו הוא בעצם טוב, וגם הרע 
שהוא עושה זה לא מתוך רוע אלא מתוך חוסר ידיעה.

ולכן אי אפשר לדון היום אף אחד לכף חובה. אף אחד 
לא באמת רשע. אף אחד לא מכיר את ריבונו ומתכוון 

למרוד בו. אף אחד לא עושה דווקא.

ולא רק שצריכים לדון לכף זכות, צריכים גם לרחם על 
עם ישאל ולהגיד ולטעון לקדוש ברוך הוא: "הייסורים 
שאתה נותן לעם ישראל זה לא מקרב אותם ולא מעורר 

אותם לחזור בתשובה.

כי אין להם דעת להבין שהכול זה ממך והכול לטובה 
ושאתה רוצה לקרב אותם. הם בכלל לא מבינים את 
הרמזים. הם רק נכנסים לעצבות וכועסים, ורק מתרחקים 
עוד יותר. תקרב אותם שלא על ידי ייסורים, תן להם 
ספרים ודיסקים וחוברות, ותעורר אותם ברחמים ותפתח 
להם את הלב להרגיש את טעם האמת ואת טעם 

היהדות..."

בברכת התורה,

הרב שלום ארוש

שו"ת אקטואלי
השאלות שלכם, התשובות של הרב

שידור חי
על ידי הרב שלום ארוש שליט"א
בכל יום שלישי, בשעה 20:00

שאלות ותשובות

ניתן לשלוח שאלות במייל
me5812210@gmail.com
או כמסרון לנייד:
052-6672221 "ועוד מעט ואין 

רשע", ע"י שמוצא 
ברשע מעט טוב, 
עי"ז "והתבוננת 

על מקומו ואיננו", 
כשתסתכל על 
מקומו ומדרגתו 

הראשון הוא איננו 
שם, כי ע"י נקודה 
טובה שראית בו 

הוצאת אותו מחובה 
לזכות (עפ"י ליקו"מ רפ"ב)



הרה"ק ר' שלמה אליעזר אידליס נולד לאביו הצדיק ר' יהודה הלוי 

בעיר קראקא בשנת שט״ו, יחוסו בקודש היה למשפחת קלונימוס 

המפורסמת שייחוסם מגיע עד דוד המלך. ואימו הייתה ממשפחת 

המהר"ל מפראג זיע"א.

עוד בילדותו ניכר בו כי לגדולות נוצר, התמדתו בתורה הייתה 

לאות פלא, בגודל חריפותו ועומק שכלו החכים אף את רבותיו. 

בבחרותו עבר לעיר פוזנה, ושם נשא לאישה את בתה של מרת 

איידל ליפשיץ (הלפרין) אלמנתו של רבי משה ליפשיץ רבה 

של בריסק כאשר הוא ואשתו פורנסו על ידי מרת איידל.

המהרש"א נתק עצמו מהטרדות היום יום ודאגות 

הפרנסה לא העסיקוהו כלל אלא כל מעייניו היו 

נתונים רק בעולמה של תורה, הוא ניתק עצמו 

מהבלי העולם הזה והעפיל במעלות התורה. 

מנהג משונה היה לו למהרש"א שהיה מאריך את 

שיער ראשו והבריות היו מבזים אותו ומגחכים על 

מראהו המשונה ואף חשבוהו לתמהוני. והסיבה שגידל 

את שערותיו ידעה אך ורק אשתו ושמרה את זה בסוד. וזה 

כיון ששקידתו בתורה לא ידעה גבול, הוא רצה להפיג מעיניו שינה 

ותנומה מעפעפיו – לכן כאשר היה יושב וכותב את פירושו על 

כל הש"ס בלילות, היה קושר את שערותיו לחבל שקצהו קשור 

בתקרה ואם השינה תגבר עליו ותאיים להרדימו, וראשו יישמט 

חלילה על השולחן, מיד ימשכו שערותיו והוא יתעורר, בדרך זו לא 

יוכל להירדם בשעת תלמודו. כל זה עשה בינו ובין עצמו כדי שלא 

יישן לילה שלם עד שגמר לכתוב את פרושיו על כל הש"ס. רק 

בימים היה ישן כשלוש שעות. אט אט נתגלתה גאונותו ותלמידים 

רבים נקצבו אליו ובקשו ללמוד תורה מפיו. 

למד ולימד כ – 20 שנה בעיר פוזן. לאחר הסתלקות חותנתו כיהן 

כרב בעיר חלם במשך 10 שנים. עבר ללובלין בה כיהן כאב"ד ור"מ, 

ומשם עבר לעיר טיקטין. לבסוף נקרא לעיר אוסטראה (אוקראינה) 

והקים ישיבה, בה למדו אלפי תלמידים. כיון שהמקום לא הכיל את 

הרבים שנהרו לישיבתו, החליטה הקהילה לבנות ישיבה חדשה 

גדולה ומרווחת. בהתאסף אנשי הקהילה ונכבדיה למכירת הנחת 

אבן היסוד, הגיע אל השמש אדם עני וביקש שיקנה עבורו את 

המצווה מבלי שהציבור ידע את זהותו. השמש עשה כדבריו והלה 

שזכה במצווה, אמר לשמש לכבד את המהרש"א בהנחת האבן. 

לאחר שהקהל שב לביתו, ביקש המהרש"א את השמש 

לגלות לו מי האיש שכיבד אותו. בהגיע האיש אל 

המהרש"א, סיפר כי איננו עשיר ועשה זאת כיון 

שאין לו בנים. המהרש"א ברכו שה' יזכהו בבן 

זכר שילמד בישיבה הזאת שתיבנה. אשתו, 

אכן נפקדה ובהיות הנער בר מצווה הביאו 

אביו לישיבה הנ"ל. כיון שהגבאים לא הסכימו 

לקבלו עקב גילו הצעיר, ניכנס אביו אל המהרש"א 

והזכיר לו את המאורע. מיד קיבלו המהרש"א לישיבה.

ביום ה' כסלו נצחו אראלים את מצוקים ונשבה ארון הקודש. 

נתבקש המהרשא לישיבה של מעלה. על מצבתו נחקק: "איש 

קדוש, מופת הדור, שמעו יוצא ממזרח שמש עד מבואו, האיר עיני 

חכמי ישראל בחיבורו הגדול" זכותו תהא מגן וצינה עלינו אכי"ר.

רבי נחמן מברסלב זיע"א אמר (חיי מוהר"ן תעט) שעל ידי שמספרין 

מעשיות מצדיקים ומגדלים ומפליאים אותם, על ידי זה נמתק הדין 

ונמשך חסדו כאשר חלתה בתו של רבינו נחמן מברסלב זי"ע סיפר 

לה את שלושת המעשיות של המהרש"א ונתרפאה, ואצל אנשי 

שלומנו נהגו תמיד כי כשיש חולה יקראו לפניו את שלושת סיפורי 

המהרש"א ויתרפא. המעשיות מובאות בספר "כוכבי אור".

בלי לחץ

הסתכלות על גידול הילדים בסבלנות ובאהבה, זה 
דבר שמרגיע מאוד גם את ההורים, ופשוט חוסך להם 
המון עגמת נפש וצער וכעס מיותרים. הרי מלבד טובת 
הילדים, גם ההורים, לטובת עצמם, צריכים להיות רגועים 
ושמחים, ולא לקחת את גידול הילדים כמו עונש. לכן, 

תזכרו את מה שאמרו חז"ל: לא עליך המלאכה 
לגמור - אל תיקח על עצמך את כל הלחץ של 

החינוך. לפעמים מה שכל השתדלות לא 
יכולה לעשות, הזמן עושה. וכדי לתת 
לזמן לעשות את שלו, צריכים הרבה 
פעמים להעלים עין ולהבליג, ולהמשיך 

לתת חום ואהבה בלי שום תנאי.

לדוגמא, אצלנו בבית, אף פעם לא לחצנו 
את הילדים הקטנים לשבת בשלחן שבת. כמובן 

רצינו, כמו כל הורים, שהם ישבו יפה ויאכלו וישירו 
ויאמרו דברי תורה וכו', אבל ידענו: בלי לחץ. בסוף 
הם יבינו את החשיבות של שלחן שבת, וירצו כבר לבד 
לשבת ולשיר וכו'. ולא טעינו בכך; כל הילדים ברוך ה', 
כשגדלו יותר, התחילו להשתתף יותר ויותר, והעיקר, 

הם גדלו בלי הערות ולחץ.

לעומת זאת, ידוע הדבר, שילדים שלחצו אותם וגערו 

בהם לשבת בשלחן שבת, ללמוד גמרא וכד', הם פיתחו 
שנאה והתנגדות לזה. ה' ירחם. תשאלו כל בחור מאלו 
שמשוטטים ברחובות, איך הוא הגיע לזה? אם הוא יהיה 
כנה, ואם נשארה לו איזו מודעות עצמית מלבד רגשות 
של כעס, הוא יאמר לכם, שזה בגלל שלחצו אותו עד 
שנהיתה לו שנאה לכל אותם דברים. וברוב המקרים 
הוא גם יאמר לכם בפירוש, שהוא יודע שמשה אמת 
ותורתו אמת, אבל מרוב שהעירו לו וביזו אותו, 
יש לו תגובה רגשית של התנגדות לכל דבר 
שנודף ממנו ריח של משמעת, כמו אותם 
דברים שהוריו דרשו ממנו בדרך של 
ביזיונות ולחץ, עד שככל שהוא רוצה, 
הוא לא יכול להתקרב לדברים אלו.

לכן הכללים שהזכרנו, צריכים להיות 
יסוד בהשקפת ההורים על כל נושא חנוך 
ילדיהם, ונזכיר אותם שוב בקצור נמרץ: לא לדחוק 
את השעה. לתת לזמן לעשות את שלו. עדיף גם בשביל 
האם - להעלים עין. תזכרי שגם היית ילדה קטנה. ארגני 
את הבית ואת סדר היום, כך שלא תצטרכי להעיר 
לילדים. כל הערה מחלישה גם אותך. גם לך זה לוקח 
כוחות נפשיים. אל תדאגי, הילדים גדלים בסוף, ממה 
נפשך. תהיי חכמה ותהיה לך רגיעות, בכל גיל תעשי 
לך חיים קלים: כשהילד הוא עדין תינוק, שימי לו סינור, 
גם אם לוקח זמן לילד להבין משהו, אל תתבלבלי, אז 

עוד חצי שנה הוא יבין. ככה הוא גדל בנחת ולך יש נחת. 
את צריכה להיות אמא שמחה, וכמה שתחסכי לעצמך 
עימותים זה לטובתך . כל אשה חכמה תראה שלא 
תסחף בחזרה לזרם של הלחץ על הילדים, והדרישה 

מהם שיהיו "צדיקים" כמו בספרים.

היסוד הבא שצריכים לדעת הוא, שכל ילד הוא עולם 
בפני עצמו. לדוגמא: יש ילד קל, שלא צריך עזרה בכלום, 
מסתדר לבד, עצמאי, "חברהמ'ן", והשני צריך כל הזמן 
תמיכה ועידוד ועזרה בשעורים וכד'. יש אחד שובב, שכל 
יום חוזר מהמסגרת בה הוא לומד עם פתק שעשה כך 
וכך, ובכל אספת הורים מקבלים עליו אזהרות והתראות 

וכו', והשני מקבל רק שבחים וכו' וכו'.

לכן, כל אחד מהילדים צריך דברים אחרים, ויש דרך 
מיוחדת לתקשר אתו. כמו שאמר שלמה המלך ע"ה 
(משלי כב): "חנוך לנער על פי דרכו" – לכל ילד לפי 
מה שמתאים לו. לכל אחד מהילדים יש את הגישה 
המיוחדת ללבו, את הבחינה שלו, את הדברים שמעניינים 
אותו, שמעוררים אותו וכו'. יש אחד שהפינוק לא טוב 
לו, ואדרבה, גישה של קצת "יד קשה" מצליחה אתו, 
והשני צריך דוקא את הפינוק, ואפילו אותה "יד קשה" 
מועטת, תהרוס אותו. זה הכלל: ילדים הם לא רובוטים, 
לא כל מה שנכון לזה הוא גם נכון לזה, ועל זה צריך 
סיעתא דשמיא, לדעת את הגישה הנכונה לכל ילד וילד.

הסדרה לשלום הבית
מאת  הרב שלום ארוש
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'נועם אלימלך' בבית המשפט

זה ממש מוזר לראות את הרבי עומד 
כל בוקר הראשון בחנות הפלאפל 

וקונה מנה מלאה כל טוב, על 
מה ולמה?? ואיך הגיע הנועם 
המשפט?  בית  אל  אלימלך 

בסיפור שלפנינו...

"מה בשבילך?" 

בחנות  בתור  ראשון  שעמד  הפנים  הדור  היהודי 
הפלאפל, ביקש מנה שלמה. 

"מה לשים לך בפנים?" שאל המוכר. 

"מהכל", נאמרה התשובה. 

העומדים בתור מאחורי היהודי הלבוש בבגדים רבניים 
כנראה פערו את עיניהם. אלו שהכירו אותו בתארו 
- בוודאי נחרדו. כ"ק האדמו"ר רבי יחזקאל שרגא 
ליפשיץ מסטראפקוב (ו' בכסלו יום פטירתו), לא שת 
לבו לסובבים. הוא הביט היטב על ידי המוכר המעמיסות 
לתוך הפיתה כדורי פלאפל שחמחמים, פיסות צ'יפס 
מעלות הבל ריחני, סלט ירקות טרי וערמת חמוצים. 

"ומה עם הסלט הזה?" הצביע הרבי על סלט הגזר 
בפינה.  המוכר שם גם מן הגזר. ולאחר מכן מן העמבה, 
לאחר מכן הגיע תורם של החצילים. הרבי הורה לשים 
מהכל והוא ישלם ככל שיאמר המוכר. לאחר שסיים 
המוכר להעמיס את הפיתה בכל טוב, ביקש הרבי לארוז 

לו את המנה. בשתי שקיות. 

הרבי שילם, לקח את המנה המוכנה ופנה לירכתי 
החנות. הרבי אמר במתינות את נוסח הפרשת תרומות 
ומעשרות. לאחר מכן נטל הרבי את המנה העטופה 

היטב ושם אותה בפח האשפה. 

התברר שהרבי - שהיה קנאי לדבר השם וחפץ שכל 
יהודי יקיים את כל המצוות בשלמות, ולצורך כך לא 
חס על זמנו וכספו וכוחותיו, ועל אחת כמה וכמה שלא 
חס על כבודו - שם לב שבשכונת גאולה נפתחה חנות 
פלאפל שאין בה משגיח. נועד הרבי עם בעל החנות 
וביקש ממנו למנות משגיח כשרות שידאג לעשר את 
הירקות, שיבדוק אותם מתולעים וכו'.  בעל החנות סירב 

בתוקף. גם לא בחינם. מי שלא מעוניין - שלא יקנה.

באותם ימים טרם פעלו מערכות הכשרות כבימינו, 
ולכן היו רבים שהגיעו וקנו בחנות הפלאפל בלי לבדוק 

מדי האם האוכל אכן כשר כיאות. 

ה במשך  פ ו ק ת
הרבי  מסטראפקוב הגיע 

ן  ראשו נעמד  בתור לפני שנפתחה ו
החנות. כאשר הגיע תורו ביקש מן המוכר למלא פיתה 
תרומות  הפרשת  ביצע  מכן  לאחר  ומיד  טוב,  בכל 
ומעשרות, כשבכך הוא מציל יהודים רבים מאיסור טבל!...

•  •  •

כאמור, לוחם מלחמות השם וקנאי לכבוד הבורא 
יתברך, היה הרבי מסטראפקוב. פעמים רבות שנעצר 
והובא לתחנת המשטרה בשל מחאותיו על חילולי 

השבת או על פרצות רוחניות אחרות. 

באחת הפעמים הוגש כנגד הרבי כתב אישום. בהגיע 
היום התייצב הרבי בבית המשפט לשמוע את האישום 
נגדו. כשסיים השופט להקריא את כתב האישום, נפנה 
לעבר הרבי שהתייצב בלי ליווי של עורך דין, ושאל: 

"יש לך מה להגיב על הדברים הללו?" 

"כתוב ב'נועם אלימלך'", החל הרבי לומר. "מה מעניין 
אותי מה כתוב ב'נועם אלימלך'?" קטע השופט את 
הרבי בגסות. "אתה בבית משפט ואתה תצטרך לדבר 

כמו בן אדם!" 

"מה זאת אומרת?" נחרד הרבי, "הרי הספר הקדוש 
'נועם אלימלך' הוא כמו גמרא. מה פירוש הדבר שלא 
מעניין אותך מה כתוב בו?!"  "גמרא?" נחר השופט 

בזלזול, "למה שיהיה אכפת לי מה כתוב בגמרא?"

"רחמנא ליצלן!" הרבי ממש הזדעזע מדבריו של 
השופט, "הרי כתוב 'מסיר אוזנו משמוע תורה - גם 
תפילתו תועבה'. אם כך אתה מדבר - התפילות שלך 
לא יתקבלו בשמים"... ראה השופט עם מי יש לו עסק, 
בו במקום הורה על סגירת התיק ושחרר את הרבי 

לעבודת הקודש...

בברכת שבת שלום ומבורך

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

ואחד מישראל בכל יום ובכל שעה... וכן בתפילה איתא 
במדרש הנעלם (חלק מהזוהר הקדוש) שהיא בחינת, 
'כי עליך הורגנו כל היום' וכו', היינו מסירות נפש, כי 
צריך יגיעה גדולה ומלחמה גדולה עם המחשבות 
והבלבולים, ותחבולות לנוס ולברוח מהם, ועל זה 
נאמר: 'כי עליך הורגנו' וכו', נמצא שהוא מסירות 

נפש..."

זול שהוא יקר

כל בוקר יש לך הזדמנות פז להתחיל את היום 
בעקידה קטנה של עצמך. עוד לא פתחת את העיניים, 
עוד לא שתית את הקפה של הבוקר, עוד לא צללת 
לתוך העבודה, הילדים וכל הריצות והסידורים מחכים 
לך – ואתה הורג הכול ומקדיש את הזמן היקר של 
הבוקר לבורא עולם. התפילה לא קצרה, ואתה יושב 

ואומר מילה במילה. זו עקידה קטנה של עצמך.

וכמובן שלא כל תפילה נקראת תפילה, ובטח שלא 
עקידה. יש אחד שמחפש את המניין הקצר ביותר, 
וגם את הקיצור הוא מקצר, וקורא הכול בחיפזון. 
זו לא תפילה זה נקרא להחתים כרטיס. אז הוא 
באמת "מרוויח זמן יקר" ויוצא "בזול", אבל יש דרך 
קצרה שהיא ארוכה, ויש זול שמשלמים עליו ביוקר. 
כי הוא מזמין לעצמו יום של קשיים וצרות. כי אלה 
החיים – אוסף של קשיים וניסיונות. זו הירושה שלנו 
מאבותינו – "מעשה אבות סימן לבנים". אין יום שבו 
לא צריכים להתקדם ולהתעלות – ואת ההתקדמות 

הזאת עושים רק על ידי ניסיונות.

המסלול המתוק

אבל יום שאתה מתחיל עם עקידה, כלומר בתפילה 
במתינות, בשירה ובזמרה, בנעימות, בתפילת שמונה 
עשרה ארוכה רצוי מאוד של שעה שלימה – אתה 
כבר מתחיל את היום במקום הגבוה ביותר. הכול 
כבר קטן עליך. אתה בוחר במסלול של יום מתוק 
כי עברת כבר את העקידה שלך, ועכשיו ה"מעשה 
אבות סימן לבנים שלך" יהיה כמו של יצחק אבינו, 
ובניסיונות קטנטנים אתה תעבור את כל היום הזה.

ולכן גם השעה התבודדות היא המתקת הדינים 
הגדולה ביותר על כל היום. שעה שלימה שאתה 
עוקד את עצמך ומדבר עם בורא עולם, מעלָה אותך 

אוטומטית על המסלול המתוק של החיים.

וכמו העקידה, תפילה באריכות מצריכה ביטול 
גדול מאוד. אמונה שלימה שאתה עומד לפני ה', לפני 
מלך העולם שהכול כולל הכול אך ורק בידו, שאתה 
לא יכול להסתדר בלעדי עזרתו כפשוטו. וכן אמונה 
שלימה בדברי רבותינו שכל המאריך בתפילתו אין 

תפילתו חוזרת ריקם, ועוד.

פותחת  התפילה  מדוע  מבינים  אתם  עכשיו 
בפרשת העקידה? זו תזכורת עבורנו שהמהות של 
כל התפילה היא עקידה, היא תזכורת שאתה יכול 
להרוויח בתפילה הזאת את מה שיצחק אבינו הרוויח 
בעקידה שלו – לא רק חיים מתוקים ושלווים, אלא 
חיים של דבקות בה', חיים ברמה הגבוהה ביותר 

שקיימת עלי אדמות. יהי רצון שנזכה! 



 משאלות שהיו בקו ההלכה
חייב אדם לברך מאה ברכות בכל יום, מה המקור 

לדבר ומה הסיבה?

מקור הדין מופיע בשלחן ערוך (סימן מ“ו סעיף ג‘) 
ורמז לתקנת מאה ברכות מתוך הפסוק ”ועתה 

ישראל מה ה‘ אלוקיך שואל מעימך“ ודורשת 
הגמרא ”אל תיקרי מה אלא מאה“ ונאמרו 

כמה רמזים בעניין זה: 

בשיבולי הלקט (סימן א‘) פירש  א. 
שהאותיות של פסוק זה הן מאה. 

עוד פירש שהאותיות מ“ם ה“א בחילוף  ב. 
אותיות א“ת ב“ש, הן יו“ד צד“י, ובגימטריא 

הם מאה. 

במדרש רבה (במדבר פרשה יח) מובא שדוד המלך  ג. 
תיקן מאה ברכות, שנאמר, נאם הגבר הוקם על, 
”על“ בגימטריא מאה, שבכל יום היו מתים בישראל 
מאה אנשים, בא דוד ותיקן להם מאה ברכות, וכיון 

שתיקנן נעצרה המגפה.

עוד רמז המובא בראשונים מתוך הפסוק ”הנה כי  ד. 
כן יבורך גבר ירא ה‘“, יבורך כתוב יברך, חסר בלא 

ו‘, ”כי כן“ בגימטריא מאה, ללמד שמאה ברכות 
יברך גבר. ויש עוד רמזים עמוקים בזה כפי שמובא 
בכתבי האריז“ל (שער רוח הקודש דף ד‘ ע“א) 
ובספר מקבציאל (שנה א‘ פרשת וישב אות לד) 

של הרב בן איש חי.

היכן המקום הראוי להדליק בו נרות שבת?

לכתחילה תזהר האשה להדליק הנרות 
באותו מקום שסועדים שם, גם על פי 
הקבלה יש בזה סוד ותועלת חשובה. 
שו“ת רב פעלים (חלק ד‘ אורח חיים סימן כג). וזוהר 

הקדוש (עקב דף רע“ב עמוד ב‘).

האם אפשר להדליק נרות שבת עם בגדי חול?

מצד הדין יוצאים ידי חובה גם כאשר מדליקים בבגדי 
חול, ומכל מקום תיזהר האשה ללבוש בגדי שבת קודש 
ותניח התכשיטים עליה קודם ההדלקה, משום דרך 
ארץ וכבוד שבת. קיצור שלחן ערוך (סימן ע“ה אות ו‘) בן איש חי 

(שנה שניה פרשת נח אות ט‘).

אם נמצאים כמה משפחות יחד באותו הבית, ורוצות 

כל הנשים להדליק בברכה, כיצד יעשו?

לבנות אשכנז - יכולות כל הנשים להדליק בחדר 
אחד וכולן יכולות לברך, לבנות ספרד – נפסק בשלחן 
ערוך שאסור לברך על תוספת אור, ולכן אם הקדימה 
הנשים  שאר  אין  בברכה,  והדליקה  מהנשים  אחת 
יכולות להדליק בברכה, ולכן אם אפשר ידליקו כל 
אחת מהנשים בחדר המיוחד שלה בברכה, ואם כולן 
צריכות להדליק בחדר אחד, טוב הדבר שתמתין האשה 
המדליקה בברכה, תברך ותוציא את כולן ידי חובה, ואם 
בירכו כולן הוי ברכה לבטלה. (שלחן ערוך סימן רס“ג סעיף ח‘).

המתארחים בבית מלון ואינם יכולים להדליק נרות 
בחדרם, האם יכולים לצאת ידי חובה בהדלקת 

נרות שבת?

יכולה האשה להדליק את האור בחדר ולברך עליו. 
(חזון עובדיה שבת א‘ עמוד רט“ו). 

לבנות ספרד שאינן  מקבלות שבת בהדלקת הנרות, 
אלא רק בכניסת השבת עצמה, האם צריך לכבות 

את אור החשמל לפני שמדליקים את הנרות?

ראוי מאד לכבות את אור החשמל קודם הדלקת נרות 
בשמן או בשעוה, ולחזור ולהדליקו אחר הדלקת נרות 
שבת, ויכוונו בעת הברכה לפטור את אור החשמל. חזון 
עובדיה (שבת א‘ עמ‘ רט“ז) ושלחן שלמה (שבת א‘ סימן רס“ג עמ‘ קלה). 

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

פנינים חסידות ברסלב מוסר הפרשה
חידושים לפרשת שבוע

כוחו של יעקב הוא בקול התפילה

בפרשתינו (כז, כב) כאשר הגיע יעקב על יצחק אבינו 
ויצחק מישש את יעקב אמר: "ויאמר הקול קול יעקב 

והידים ידי עשיו".

מלים מעטות אלו שאמר יצחק אבינו מבטאות את הכוח 
המיוחד שניתן בידיו של יעקב אבינו ע"ה, ושל כל עם 
ישראל הבאים אחריו. חז״ל לומדים מפסוק זה שהקול 
הוא הכוח של יעקב, וכך אמרו: ״אין יעקב שולט אלא 
בקולו, ואין עשו שולט אלא בידים״ (בר״ר סה, כ). וכן 
אמרו עוד (שמות רבה כא, א): ״שתי ירושות הנחיל יצחק 
לשני בניו, הנחיל ליעקב את הקול, וכן הוא אומר: ׳הקול 
קול יעקב', והנחיל לעשיו את הידיים שנאמר: ׳והידיים 
ידי עשו״׳. וביאר ה״עץ יוסף״, היכן מצינו שיצחק אבינו 
הנחיל אותם לבניו? שנאמר בהמשך הפסוק (פסוק כ״ג): 
״ויברכהו״. למדו חז״ל מכך, שיצחק ברכו בזה שיהיה 

הקול קול יעקב, ואז יהיה לו כח וממשלה על הכל.

ומהו קולו של יעקב? - זהו קול התפילה, כמבואר 
בדברי המדרש (שמו״ר שם) שמפרש כי זהו מה שנאמר: 
״צעקו וה׳ שמע״ - כאשר בני ישראל צועקים הם נענים, 
כי כח זה ניתן להם. ומוסיף המדרש ואומר שמצינו 
בתורה שיעקב מתגאה בירושתו, ואומר: ״ונצעק אל ה׳ 
אלוקי אבותינו וישמע ה׳ את קולנו וגו׳ ויוציאנו ממצרים״ 
(דברים כו, ז). וכן לעתיד לבוא יעקב נוטל שכרו בקול, 
שנאמר: ״קול ששון וקול שמחה״. זוהי הברכה של יעקב, 
וזו ההצלחה של יעקב - קול התפילה שקיבל כדי לפנות 

אל הקב״ה שומע התפילות.

וכן מצינו שאמר משה רבינו למלך אדום ע״י שלוחיו, 
שכאשר היינו במצרים נגאלנו ע״י ״וישמע קולנו״ (במדבר 
כ, טז), ופירש רש״י: ״בברכה שברכנו אבינו ׳הקול קול 
יעקב', שאנו צועקים ונענים״. וכן כתב בספר ״כד הקמח״ 
לרבינו בחיי(ערך תפילה), שעיקר כוחן של ישראל 
אינו אלא תפילה, שנאמר: ״הקול קול יעקב״. וכן מצינו 
עוד פסוקים המורים על ענין זה, כמו שנאמר: ״כי לא 
בחרבם ירשו ארץ וזרועם לא הושיעה למו, כי ימינך 
וזרועך ואור פניך כי רציתם״ (תהלים מד, ד). וכן דוד 
המלך אמר: ״כי אתה בא אלי בחרב ובחנית, ואני בא 

אליך בשם ה׳ צבקות״.

ללמדנו שאין כוחן של ישראל אלא בפה, ובזה יש 
לנו כוח עצום. זו היא המתנה והברכה שקיבלנו, שאנו 

מתפללים ונענים.

ואכן התפילה היא עצת העצות לכל עניין שרוצים 
להשיג וכמו שמביא רבינו בליקו"מ (תורה קא), שעניין 
ריבוי התחינות ובקשות והתבודדות, דהיינו לפרש שיחתו 
בינו לבין קונו, לבקש מלפניו שיקרבהו לעבודתו יתברך, 
הוא עיקר כלל ושורש ויסוד של כל העצות להתקרב 
לה' יתברך, כי רק על ידי זה זוכים לנצח את המלחמה, 
דהיינו מלחמת היצר, ואם יהיה האדם חזק בזה, כלומר 
שיהיה אמיץ מאוד להתמיד ולהתפלל ולהתחנן לפני ה' 
יתברך תמיד, יהיה איך שיהיה, אז בודאי ינצח המלחמה. 

אשרי לו.

הָיוּ מְדַיְּקִים אנ"ש וְאוֹמְרִים בְּהַכָּתוּב בַּהַגָּדָה שֶׁל 
פֶּסַח "אֲרַמִּי אוֹבֵד אָבִי וְכוּ' לָבָן בִּקֵּשׁ לַעֲקרֹ אֶת הַכּלֹ 
וְכוּ'. שֶׁלִּכְאוֹרָה לָמָּה יֵאָמֵר זאֹת עַל לָבָן אַחַר שֶׁאֶצְלוֹ 
גָּדְלוּ הַשְּׁבָטִים וְאֶצְלוֹ הָיָה יַעֲקבֹ אַרְבַּע עֶשְׂרֵה שָׁנָה, 
וּמַדּוּעַ א יֵאָמֵר זֹאת עַל עֵשָׂו הָרָשָׁע שֶׁהוּא אָמַר 

בִּמְפֹרָשׁ "אַהַרְגָה אֶת יַעֲקֹב אָחִי" (בראשית כז).

וּבֵאֲרוּ שֶׁעִנְיַן קְלִפַּת לָבָן הִיא קְלִפָּה מְסֻכֶּנֶת עוֹד 
יוֹתֵר מֵעֵשָׂו, כִּי עֵשָׂו הוּא מַכְרִיז בְּגָלוּי כַּוָּנוֹתָיו, וְאוֹמֵר 
בְּפִיו מַה שֶּׁחוֹשֵׁב בְּלִבּוֹ, וְאַף שֶׁהוּא מְסֻכָּן מְאֹד אַף 
עַל פִּי כֵן אֶפְשָׁר וְנִתָּן יוֹתֵר לְהִנָּצֵל מִמֶּנּוּ, מַה שֶּׁאֵין 
כֵּן לָבָן שֶׁהוּא רַמַּאי וְנוֹכֵל קָשֶׁה לְהִנָּצֵל מִמֶּנּוּ בְּיוֹתֵר 
מַה גַּם שֶׁהוּא עַז פָּנִים שֶׁאוֹמֵר אַחַר כָּל הַטּוֹבוֹת 
שֶׁעָשָׂה לוֹ יַעֲקבֹ "הַבָּנוֹת בְּנוֹתַי וְהַבָּנִים בָּנַי וְכלֹ אֲשֶׁר 
אַתָּה רוֹאֶה לִי הוּא". וּבְרַמָּאוּתוֹ מִשְׁתַּדֵּל לִפְגּעַֹ בַּבָּנִים 
וּבְהֶמְשֵׁ הַדּוֹרוֹת, וְרָצָה לָקַחַת אֶת כָּל הַגְּדֻלָּה שֶׁל 
יַעֲקֹב מַה שֶּׁיָּגַע בְּבָנָיו לְגַדְּלָם וּלְחַנְּכָם כָּרָאוּי וְהוּא 
מְבַטֵּל כָּל קְדֻשָּׁתָם בִּמְחִי יָד בְּאָמְרוֹ: "הַבָּנוֹת בְּנוֹתַי 
וְהַבָּנִים בָּנַי", כְּאוֹמֵר לְיַעֲקֹב אֵין לְ בָּהֶם שׁוּם חֵלֶק 
וּקְדֻשָּׁה. וּקְלִפָּה כָּזוֹ הַמַּסְתֶּרֶת עַצְמָהּ וְכַוָּנוֹתֶיהָ קָשֶׁה 
הַרְבֵּה יוֹתֵר לְהִנָּצֵל מִמֶּנָּה, כִּי בְּסֵתֶר לִבּוֹ מְבַקֵּשׁ 
לַעֲקֹר אֶת הַכֹּל אַף שֶׁכְּלַפֵּי חוּץ נִדְמֶה שֶׁעוֹשֶׂה 

טוֹבוֹת (שיש"ק ו – רמט).


